
 چرا اصلاح طلبان از عارف و نبوی 
به آذر منصوری رسیدند؟

انتخاب آذرمنصــوری دبیرکل حزب اتحاد ملت به 
ریاســت جبهه اصلاحات ابعاد مهمی را در جبهه 
اصلاحــات نمایان می کند کــه در این گزارش به 

آن پرداخته ایم.
»اصلاحات طیف وســیعی را شامل می شود ویک 
جریان چهل تکه و رنگ وارنگ است، جریانی است 
کــه از رادیکال هــای تندرو تا محافــظ   کارها و از 
سنتی ها تا مدرن ها و از سکولار تا روشنفکر دینی 
را شامل می شود و باید بگویم به نظر من اصلاحات 
هم مانند جریان های بی برنامه و آشــفته دیگر که 
در تاریخ معاصــر تجربه کرده ایم بی فرجام و خالی 
از حسن عاقبت اســت. جریانی بود که قبل از تولد 
از دنیا رفت.« این ها بخشــی از سخنان محمدرضا 
تاجیک در بهمن مــاه 1388 برای تحلیل جریان 

اصلاحات است. 
اختلافات اصلاح طلبان همیشه عمیق و جدی بود. 
در تمام ســالهای اخیر که ایــن جریان تلاش کرد 
تحت عناوینی چون »شورای هماهنگی اصلاحات« 
یا »شــورای سیاســتگذاری اصلاحات« و یا در دو 
سال گذشته تحت عنوان »جبهه اصلاحات« اقدام 
به اجماع و تهیه فهرســت واحدی کند اختلافات 
ایــن جریان به حــدی بود که این اجماع ســازی 
تنهــا به همان روزهای انتخابات محدود شــد و با 
گذشت چندصباحی از انتخابات و اوج گیری مجدد 

اختلافات شاهد پایان کار این شوراها باشیم.
اختلافات سنگین نیاز به وزنه های سنگین تر برای 
حل و فصــل دارد؛ چه آن زمان کــه عارف با آن 
سابقه طولانی سیاستمداری و معاونت اولی رییس 
جمهور، عهده دار این مســوولیت شد و توانست با 
سرلیستی فهرست امید انتخابات مجلس دهم را در 
تهران 30 هیچ به نفع اصلاحات شــکل دهد و چه 
در این دو سالی که اصلاحات با ریاست چریک پیر 

فرصت بازسازی پیدا کرده است.
بهزاد نبوی، عارف و پیشــتر محمد خاتمی چهره 
های مهمی برای اصلاح طلبان محسوب می شوند 
که هر ســه ســابقه های جدی در عرصه سیاست 
ورزی داشــتند. اما چه اتفاقی افتاد که این جریان 
به ریاست آذر منصوری که کارنامه ای تقریبا هیچ 

در عرصه سیاست ورزی دارد تن داد؟
کرباسچی شــهردار اسبق تهران و از اعضای حزب 
کارگزاران پس از انتخاب آذر منصوری گفت:  آقای 
نبوی دلایل استعفای خود را اعلام کردند و گفتند 
که به خاطر شــرایط جســمانی و سن و سال شان 
اســت، اما فکر می کنم ممکن است بخاطر اختلاف 

نظرهایی هم که وجود داشت، استعفا دادند.
پس از انتخاب آذر منصــوری برخی تحلیل ها به 
این ســمت رفت کــه جبهه اصلاحــات در جهت 
بهره برداری از آشــوب های سال گذشته به دنبال 
ریاســت یک زن بر جبهه اصلاحات بوده اســت. 
محمــود صادقی نماینده اصلاح طلب مجلس دهم 
در توییتی نوشــت: »... این انتخــاب صرف نظر از 
شایســتگی  های این بانوی خردمند، گامی اســت 
هم سو و متناسب با انتظارات و تحولات برآمده از 

جنبش فراگیر # زن _ زندگی _ آزادی؛«
بــه گزارش فــارس این دیدگاه در ســخنرانی های 
اخیــر محمد خاتمی نیــز بروز و ظهور داشــت اما 
ســوال اینجاست اگر چنین رویکردی مد نظر جبهه 
اصلاحات بود و تنها ملاک انتخاب رئیس این جبهه 
»زن« بودن گزینه ریاســت این جبهه بود چرا این 
جریان از گزینه های مهم و با سابقه خود مانند ابتکار 
و مولاوردی و ... عبور کرد و به آذر منصوری رسید؟ 
حسین مرعشی اواخر اســفند سال گذشته و پس 
از اعلام کناره گیری بهزاد نبوی از ریاســت جبهه 
اصلاحات گفت: بعضی از دوســتان اساساً معتقدند 
که ادامه ریاســت آقــای نبوی مناســب با فضای 
سیاسی پسامهسا نیســت؛ در واقع فضا رادیکال تر 
شده. آقای نبوی همیشـــه در شرایط اجمـاع آرا 
رئیس  می شــد. اگر اجماع نباشد، ایشان از پذیرش 
مجدد مســئولیت پرهیز می کند. جبهه اصلاحات 
چنــد عضو حقوقی دارد که بــه رغم این که اقلیت 
خیلی کوچکی هســتند اما صــدای خیلی بلندی 
دارنــد. آنها گاهی اوقات مطالبــی را می گویند که 
شنیدن این نـــوع پرخاش ها خیلی شایسته نبوده 
اســت. از این جهت برای ایشان دلخوری به وجود 

آمده است.
محمدعلی وکیلی نماینده اصلاح طلب مجلس دهم 
که با فهرست امید به سرلیستی عارف وارد مجلس 
شده بود نیز تحلیل خود را از وضعیت فعلی اصلاح 
طلبان اینگونه تشریح می کند: جریان اصلاح طلب 
آنقدر به حوزه سیاســت ورزی ناامید شــده است 
که بزرگان این جریــان ترجیح می دهند که بروند 
در کمای بی تفاوتی. برخی که صدایشــان در این 
احزاب اصلاح طلب رســاتر است و فکر می کنند که 
نقش شان در آرایش کنونی این جبهه اصلاح طلبان 
برجسته است، اینها معتقد هستند که اصلاح طلبان 
حذف شدگان حکومت رســمی هستند و حکومت 
هزینه رســمی حــذف اینها را پرداخــت کرده و 
نمی خواهــد این هزینه برایش تکرار بشــود، پس 
بهتر است که اصلاح طلبان بروند در همان کارویژه 
خودشان یعنی یأس از انتخابات، یأس از کنشگری 
در سیاست. باز در بین اینها دو خط وجود دارد، یک 
خط این است که می گویند اصلاح طلبان برگردند 
به جامعه و حوزه سیاست ورزی رسمی را رها کنند 
و به اصطلاح ماها از »اصلاح طلبی حاکمیت محور« 
هم  برخی  جامعه محــور«.  »اصلاح طلبی  بشــوند 
معتقد هســتند که اصلاح طلبان باید کنشــگری 
رادیکال تــری را درنظر بگیرنــد و وارد زمین بازی 
تقابلی بشوند. آرایش فعلی اصلاحات ذیل گفتمان 

دوم یعنی تقابل و کنشگری رادیکال است.

درنگ

رئیس  جمهور گفت: رشــد ســرمایه گذاری، ماشین آلات 
تولیدی، تولید، اشــتغال و نهایتاً رشد اقتصادی در کشور 
در شــش  ماه دومِ 1۴00 و پایان سال گذشته و آن چه در 
سال جاری دنبال می شود نشــانگر این است که کشور به 
 ســوی رشد اقتصادی و رشــد تولید حرکت خوبی را آغاز 

کرده است.
سید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور دیروز در همایش روز 
صنعت و معدن با تبریک اعیاد قربان و غدیر اظهار داشت: 
پرداختن به موضوع صنعت و معدن در همه ایام سال باید 
مد نظر قرار بگیرد ولی این روز به منظور توجه خاص تمام 

مسئولان و دست اندرکاران در نظر گرفته شده است.
رئیس جمهور بیان کرد: در ســال 1۴01 رشــد خوبی در 
عرصه تولید داشتیم؛ صنعتگران تلاش خوبی انجام داده اند 
و رشد سرمایه گذاری، ماشین آلات تولیدی، تولید، اشتغال 
و نهایتاً رشــد اقتصادی در کشور در شش ماه دومِ 1۴00 و 
پایان ســال گذشته و آن چه در سال جاری دنبال می شود 
نشانگر این اســت که کشور به سوی رشد اقتصادی و رشد 
تولید حرکت خوبی را آغاز کرده اســت، هم چنین این که 
رشــد فناوری پایه و دانش بنیان است، امروز صنعتگران به 
این رســیده اند که رشد را باید با رشد علم و فناوری دنبال 

کنند.
رئیسی ادامه داد: هر کشــوری مشکلات خود را دارد ولی 
نباید این مشکلات به بدنه جامعه منتقل شود که ناامیدی 

می آفریند؛ دولت مسئول حل این مشکلات است.

وی گفــت: در آب، برق و 
نظام پولــی ناترازی داریم 
و این باید رفع شــود. باید 
از  انــرژی خانگی  ســهم 
بخش صنعت جدا شــود؛ 
هم اکنــون خــود صنایع 
وارد تولید انرژی شــده اند 
تا بتواننــد روی پای خود 
بایســتند. باید بین وزارت 
نیــرو و صمت و به عبارتی 
دیگــر بیــن صنعتگران و 
انرژی  بخش  و  تولیدگران 

یک مدیریت شــکل بگیرد. در اســتان ها کار را با مدیریت 
پیــش می بریم و ناتــرازی وجود دارد ولی مــا از راه های 

بسیاری مدیریت می کنیم.
رئیسی عنوان کرد: ما نسخه دیگران را اجرا نمی کنیم بلکه 
نسخه ها را بومی سازی می کنیم و بعد، آن را اجرا می کنیم، 
نسخه ها باید توسط دانشگاه ها و اهالی تجربه مورد مطالعه 

قرار بگیرد و بعد از بومی سازی، توان اجرا دارد.
رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: تولید نقطه قدرت و قوت 
کشــور اســت؛ نباید از قدرت کشــور بکاهیم، قدرت تنها 
موشک نیست و اتفاقاً موشــک نقطه قدرت است و تولید 
هم نقطه قدرت است. کشورها به قدرت ایران نگاه دارند و 
نگاه رهبر معظم انقلاب به رشــد تولید است. در دیدارهای 

می بینیــم  دیپلماتیــک 
که نــگاه کشــورها به ما 
اســت که کشــوری  این 
قدرتمند در عرصه نظامی، 
صنایع  تولیدی،  هسته ای، 

و غیره هستیم.
رئیســی با تأکید به اینکه 
باید نقاط قوت را تقویت و 
نقاط ضعف را کاهش داد، 
عنوان کرد: موارد متعددی 
واحدهــای  احیــای  از 
تولیدی در سراســر کشور 

داریم و این از افتخارات کشور است.
وی اظهار داشــت: بعضی اســتان های کشــور را »بهشت 
معــادن« می دانند؛ چقدر از این ظرفیت ها نصیب کشــور 
می شــود؟ باید گفت ســال 1۴01 ســال بیــرون آمدن 
معــادن از رکود اســت و 2700 معــدن از بلاتکلیفی در 
آمــد و 300 معــدن دیگر در حــال مطالعه اســت. من 
دیــروز کرمان بــودم و در برخی مناطقــی که محرومیت 
وجود دارد، معادن زیادی موجود اســت. بعضی قراردادها 
از دهه های گذشــته عمل نشده اســت و می توان معادن 
را فعال کرد، مســائل و مشکلات هســت ولی قابلیت حل 
 دارد، از همیــن طریق می توان اشــتغال اهالی و بومی را 

به سرانجام رساند.

رئیســی گفت: تجارت ما در ۴0 ســال گذشته رکورددار 
شــد و کشــور علی رغم تهدیدها و تحریم ها توانست 53 
میلیــارد دلار تجارت داشــته باشــد و این کف اســت و 
قابلیــت افزایش دارد. مــا بهترین محصــولات را از نظر 
بســیاری از همســایگان، تولید می کنیم؛ در شانگهای به 
زیرســاخت های آسیایی متصل شــدیم و ارتباطات خوبی 
در ســطح منطقه داریم که از ظرفیت های کشــور است؛ 
آمریکای لاتین، آفریقا، آســیا و بســیاری از کشــورهای 
اروپایــی بازار خوبی برای ما هســتند. البته ممکن اســت 
چند کشــور اروپایــی نخواهند همکاری کننــد، کار را با 
الباقی دنبال می کنیم. دنیا که فقط چهار کشــور نیست و 
آمادگی داریم با همه کشــورها فعالیت داشته باشیم و در 
 مقابل کشــورهایی که قصد دشمنی با ما دارند، ایستادگی 

و مقاومت می کنیم.
وی اظهار داشــت: زمینه بــرای تولید و صــادرات کاملًا 
فراهم اســت، به عنوان مثال در ســفر بــه اندونزی گفتیم 
کــه »می توانیم تجهیــزات پزشــکی ایرانــی را صادر و 
بیمارســتان های آنان را از ایــن محصولات تجهیز کنیم«؛ 
برخی فکر کردند می خواهیم آن جا بیمارستان بسازیم و و 

از این سخن برداشت درستی نشد.
رئیس جمهور گفت: بســیاری از محصولات دانش بنیان ما 
در دنیا بازار دارد و باید سهم ما در اقتصاد منطقه و جهان 
افزایش یابد. ما 3700 کیلومتر ساحل داریم و باید اقتصاد 

دریا سهم بیشتری در اقتصاد ما داشته باشد.
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رئیس  جمهور:گزارش

کشور در مسیر رشد اقتصادی قرار دارد

برابر اعلام معاونت نیروی انسانی ستاد کل نیروهای مسلح اضافه خدمت سنواتی 
کارکنان وظیفه و مشــمولین غایب، مورد بخشــش فرمانده معظم کل قوا قرار 

گرفت.
معاونت نیروی انسانی ستاد کل نیروهای مسلح اعلام کرد؛اضافه خدمت سنواتی 
کارکنان وظیفه و مشــمولین غایب، مورد بخشــش فرماندهــی معظم کل قوا 

)مدظله العالی( قرار گرفت.
در این اطلاعیه آمده اســت: به اســتناد مصوبه فرماندهی معظم کل قوا)مدظله 
العالی( و به میمنت عید ســعید غدیر خم، اضافه خدمت ســنواتی 3 و ۶ ماهه 
کارکنان وظیفه دارای غیبت ســنواتی و همچنین مشمولین وظیفه غایبی که تا 
تاریخ 1/7/1۴02 خود را جهت انجام خدمت دوره ضرورت، معرفی نمایند، مورد 

بخشش معظم له قرار گرفت. 
بر این اســاس، کلیه کارکنان وظیفه دارای غیبت ســنواتی برای تعیین تکلیف 
وضعیــت خدمتی و بهره مندی از بخشــش مذکور به کارگزینــی یگان مربوطه 
مراجعــه نمایند و مشــمولین وظیفه غایب خدمت دوره ضــرورت )موضوع بند 

1 ماده 58 قانون خدمــت وظیفه عمومی( چنانچه با بهره مندی از فرصت پیش 
آمــده، حداکثر تا تاریخ 1/7/1۴02 خود را به دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی 
پلیــس +10 معرفی و برای اعزام به خدمت ســربازی اقــدام نمایند، از مقررات 

بخشش اضافه خدمت سنواتی بهره مند خواهند شد. 
چنانچه هر یک از مشمولین وظیفه غایبی که در مهلت تعیین شده برای تعیین 
وضعیت خدمتی اقدامی ننمایند و یا در تاریخی که برای اعزام آنها تعیین شــده 
در خدمت حاضر نشــوند کماکان به موجب ماده مذکور با اضافه خدمت سنواتی 
به خدمت اعزام خواهند گردید. در ضمن این بخشودگی موجب حذف آثار اضافه 
خدمت نگردیده و مجوزی برای استفاده از معافیت های کفالت یا تحصیلی برای 

دارندگان غیبت سنواتی نخواهد بود.

با موافقت فرمانده کل قوا؛

 اضافه  خدمت سربازان 
و مشمولان غایب بخشیده شد

سرنوشت تناسبی شدن انتخابات 
تهران چه خواهد شد؟

با اصرار نمایندگان مجلس شــورای اســلامی برمصوبــه قبلی خود در 
ماده 53 طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس شــورای اسلامی، مبنی بر 
برگزاری انتخابات مجلس به صورت تناســبی در تهران، این بند از طرح 

به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع شد.
در گزارش پیش رو به روایت فراز و نشیب طرح مذکور در ماه های اخیر و 
آخرین وضعیت این طرح، پرداخته ایم. طرحی که با وجود تایید شــورای 
نگهبان دو بار از جانب هیات عالی نظارت مجمع تشــخیص رد شد تا با 
اصرار نماینــدگان این بار از هیات عالی نظارت خارج شــده و به صحن 

مجمع برود.
بر اســاس مصوبــه مجلس در طرح اصــلاح موادی از قانــون انتخابات 
مجلس، در حوزه انتخابیه تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و پردیس، 
هر داوطلب تأیید صلاحیت شــده فقط می توانــد به صورت منفرد یا به 
عنوان عضوی از یک فهرســت در انتخابات شــرکت کند. جزئیات نحوه 
عضویت کاندیداها در فهرســت ها، یک ماه قبل از زمان شروع تبلیغات 
توســط هیات اجرائی مرکزی تهیه و به روز می شــود و ابلاغ آن برعهده 
وزیر کشــور اســت. یکی از نکات برگزاری انتخابات تناسبی مجلس در 
حوزه تهران این اســت که نامزدها می تواند یا منفرد به رقابت بپردازد یا 
در یک لیســت حضور پیدا کند و مانند ادوار گذشته نمی توانند در چند 
لیست حاضر باشند؛ چرا که قرار است سهم لیست ها برای داشتن کرسی 

در مجلس محاسبه شود. 
فرض کنیم که الگوی نظام تناسبی انتخابات مجلس برای تهران، از سوی 
شــورای نگهبان تایید و انتخابات اسفند امسال برای مجلس دوازدهم در 
این حوزه انتخابیه به این نحو برگزار شود؛ در این صورت، ستاد انتخابات 
برای اعلام نتیجه انتخابات تهران، ابتدا مجموع آراء صحیح کاندیداهایی 
که به صورت منفرد در این کارزار حضور داشتند را جمع و بر مجموع کل 
آراء صحیح تهران تقسیم می کند و نتیجه این معادله، سهم کاندیداهای 
منفرد در بین 30 کرســی تهران را مشخص می کند. به عبارتی در این 
الگو هم انتخابات حداکثری دیده شده هم انتخابات تناسبی. فرض کنیم 
مجموع آراء صحیح در تهران 50 میلیون رای باشــد و لیســت اول 20 
میلیون، لیســت دوم 17 میلیون، لیست ســوم 10 میلیون و نامزدهای 

منفرد در مجموع سه میلیون رأی کسب کنند.
براساس تبصره اول مصوبه الحاقی مجلس درباره تناسبی شدن انتخابات 
حوزه انتخابیــه تهران، ســهم نامزدهای منفرد از کرســی های تهران 
محاســبه می شود. در این مثال که کاندیداهای منفرد جمعا سه میلیون 
رای کســب کرده اند، 1.8 کرســی به کاندیداهای منفرد اختصاص پیدا 
می کند. طبق تبصره بعدی این ماده الحاقی، توضیح داده شــده که در 
صورتی که نتیجه این معادله عددی اعشاری شود، این عدد به بزرگترین 
عدد صحیح بعد از خودش گِرد می شود. بنابراین دو کرسی به نامزدهای 
منفرد داده می شــود در نتیجه دو نفر از کاندیداهایی که بیشترین رای 
را در میان نامزدهای منفرد کســب کرده اند از حوزه انتخابیه تهران به 
مجلس راه پیدا می کنند. با این الگو هم رقابت در لیســت ها انجام می 
شــود و هم نامزدهای یک لیست برای کسب رای بیشتر تلاش می کنند 

تا شانس حضور در پارلمان را پیدا کنند.
احمد راســتینه نماینده مردم شهرکرد در مجلس شورای اسلامی، درباره 
مزیت انتخابات تناســبی در واقعی شدن مجلس گفت: »معنای انتخابات 
تناسبی این است که احزاب و تفکرات مختلف سیاسی در چارچوب نظام 
مقدس جمهوری اسلامی در کلانشهری مثل تهران می توانند امید داشته 
باشند که به تناسب رأیی که به دست می آورند در مجلس نماینده داشته 
باشــند و افرادی هم که به طور مســتقل در انتخابات حاضر می شوند، در 
صورت کســب حداقل آراء، فارغ از انتخابات لیستی، می توانند به مجلس 

راه پیدا کنند.«
همچنیــن روح الله ایزدخواه نماینــده مردم تهران در مجلس شــورای 

اســلامی با تاکید بر اینکه »نظام انتخابات تناسبی به تک صدایی شدن 
مجلس پایان می دهد«، گفت: »تناســبی شــدن انتخابات تهران کمک 
می کند دیدگاه های مختلف در مجلس حضور داشــته باشــند و هر چه 
نظرات و ســلایق فکری بیشتری در مجلس وجود داشته باشد، بهتر و به 
نفع کشور است و نتیجه رأی نمایندگان هم به واقعیت نزدیک تر خواهد 
بــود. از آنجایی که مجلس عصاره فضائل ملت اســت، باید همه نگاه ها و 

رویکردهای داخل نظام اجازه حضور در مجلس را داشته باشند.«
محمدرضا باهنر، دبیرکل جامعه اســلامی مهندســین نیز در گفتگو با 
فارس، با اشاره به نقش انتخابات تناسبی در تقویت احزاب،گفت: یکی از 
مزیت های قانون تناســبی شدن این است، که صداهای مختلف سیاسی 
در قالب احزاب مختلف مطرح شده و هر صدایی که توانست یک نسبتی 
از آرا را بدســت آورد به همان نسبت یک کرسی در مجلس داشته باشد. 
»در این طرح به مســتقلین هم حتی فکر شــده که چگونه سهم داشته 
باشــند و در کل ایده این قانون بسیار خوب است و می تواند سهم عمده 

ای در افزایش مشارکت مردم در انتخابات داشته باشد.«
اهمیت یافتن لیســت های انتخاباتی در انتخابــات مجلس، مقدمه ورود 
فعــال و پررنگ احزاب مختلف در انتخابــات، در جهت پویایی و تحرک 

هرچه بیشتر فضای سیاسی کشور است.
محمدرضــا باهنر، یکی از مزیت های دیگر تناســبی شــدن انتخابات را 
همین می داند و می گوید: »این موضوع به قوی تر شدن احزاب در کشور 
کمک می کند، احزاب به صورت جدی تر وارد میدان می شــوند و دقیقا 
هر جریان و حزبی می تواند به میزان رای خود یک نماینده داشته باشد 
و به نوعی همه احزاب و جریان های سیاســی پاسخگو و دارای تریبون و 

صاحب سهم در مجلس خواهند بود.«
همچنین ســیدرضا تقوی نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی  در 
پاسخ به این سوال که نظام انتخاباتی تناسبی چه محاسنی دارد و می تواند 
چه خلأ هایی را پر کند، می گوید: نظام تناسبی را به صورت آزمایشی برای 
شــهر تهران تصویب کردیم تا مسئله عدالت انتخاباتی را مورد توجه قرار 
دهیم و هر حزبی در این نظام بر اساس میزان رأی خود سهم داشته باشد.
به نظر می رسد کســانی که با حزبی شدن جامعه و سپهر سیاسی کشور 
موافق هستند از این تغییر حمایت می کنند چراکه بر این عقیده اند اعمال 

آن، شرایط را به سمت حزبی شد سوق خواهد داد.
هرچند برخی ناظران سیاســی تصور می کردند که ممکن است شورای 
نگهبــان این مصوبه را به دلیل مغایرت احتمالــی با برخی اصول قانون 
اساســی )انتخاب بر اســاس رای مســتقیم مردم( به مجلس بازگرداند 
اما چنین نشــد. از ســخنان هادی طحان نظیف سخنگوی این شورا در 
نشســت خبری هفته گذشــته،  چنین بر می آید که شورای نگهبان در 
مرحله نخست بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس، نسبت به اصل 
برگزاری انتخابات تناسبی ایرادی نداشته بلکه ابهاماتی داشته که به مرور 

برطرف شده است.
به گفته طحان نظیف، این شــورا موافق انتخابات تناســبی است و البته 
هیات عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی انتخابات در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام در مرحله قبل ایراداتی نســبت به این موضوع 

داشت، اما در این مرحله تاکنون نظری از مجمع دریافت نشده است.
پس از تایید و موافقت شــورای نگهبان به عنوان ناظر انتخابات با شیوه 
تناسبی، از وزارت کشور به عنوان متولی بخش اجرایی انتخابات نیز خبر 

رسید که با این شیوه شمارش آرا موافق است.
احمد وحیدی وزیر کشــور نیز چنین گفته است که برای این وزارتخانه 

در موضوع انتخابات تناسبی مهم این است که در اجرا، مشکلی نباشد.
به گفته او در جلسه هیات نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام با شیوه 
انتخابات تناسبی مخالفت نشد بلکه بابت شیوه اجرایی و شفاف تر شدن 

این مصوبه نظراتی مطرح شد تا در اجرا دچار مشکل نشویم.
تناســبی شــدن انتخابات با مخالفت هیات عالی نظارت مجع تشخیص 
مصلحت روبرو شــد و در حال حاضر با اصــرار نمایندگان جهت تعیین 
تکلیف، به صحن مجمع ارجاع شده است. حال باید منتظر ماند و دید آیا 
اعضای مجمع تشــخیص مصلحت، تن به اصلاح قانون انتخابات خواهند 

داد یا ترجیح می دهند شیوه فعلی تداوم یابد.

نماینده شیراز: 

 ایرادات هیئت عالی نظارت مجمع 
 به تناسبی شدن انتخابات
 »بنی اسرائیلی« است

طراح تناسبی شدن انتخابات مجلس شورای اسلامی در تهران گفت: متأسفانه برخی 
ایرادات هیئت عالی نظارت به تناسبی شدن انتخابات بعضاً در تناقض با یکدیگر است 
و به نظر می رســد هیئت عالی صرفاً به دنبال این اســت که با ایرادات بنی اســرائیلی 

به نحوی مانع تأیید طرح شود.
جعفر قادری نماینده شیراز در مجلس شورای اسلامی و طراح تناسبی شدن انتخابات 
مجلس در تهران در گفت وگو با تســنیم، با اشــاره به ایرادات و ابهامات وارده به این 
طرح از ســوی هیئت عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: با توجه به 
اینکه مجلس شــورای اسلامی در نشســت علنی اخیر بر مصوبه خود مبنی بر لزوم 
تناســبی شدن انتخابات مجلس در تهران اصرار کرد، این مصوبه برای تعیین تکلیف 

به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شد.
قادری در تشــریح ابهامات و ایرادات وارده از ســوی هیئــت عالی نظارت مجمع به 
تناسبی شــدن انتخابات مجلس در تهران، گفت: ما دو جلسه تقریباً 5ساعته درباره 
این موضوع با هیئت عالی نظارت مجمع داشتیم. اعضای هیئت عالی نظارت 5 ایراد 
عمده به تناســبی شــدن انتخابات در تهران داشــتند؛ یکی این که می گفتند "چرا 
فقط شــهر تهران مشــمول اجرای این مصوبه باشد و دیگر شهرهای بزرگ مستثنی 
شــده اند؟"، بر همین مبنا معتقد بودند که "این نوعی تبعیض و ناعدالتی در اجرای 
قانون اســت".  ما در پاســخ به اعضای هیئت عالی تأکید کردیم که "قرار است این 
مصوبه به شکل آزمایشی در تهران برگزار شود تا ایرادات و اشکالات آن برطرف شود 
تا در دوره های آینده انتخابات در ســایر حوزه هــای انتخاباتی چندنماینده ای نیز به 

همین منوال برگزار شود".
نماینده شــیراز در مجلــس ادامه داد: ایراد دیگری که اعضــای هیئت عالی نظارت 
مجمع به مصوبه می گرفتند این بود که معتقد بودند "تناسبی شدن فرآیند انتخابات 
خلاف عدالت اســت."، در حالی که اگر نگاهی بــه انتخابات در دنیا بیندازید از نظر 
مترقی تریــن نظامات حکمرانی در دنیا، عادلانه ترین شــکل برگزاری انتخابات، نظام 

انتخابات تناسبی است. 
وی افزود: ســومین ایراد هیئت عالی نظارت این بود که معتقد بودند "تناسبی شدن 
انتخابات با مقوله شایسته ســالاری در تضاد اســت."، در حالی کــه این مدل اتفاقاً 
در نقطه مقابل عدم شایسته ســالاری و شایســته گزینی است که نمونه های آن را در 
انتخابات گذشــته مجلس شاهد بودیم. در مدل انتخاباتی اکثریتی اگر اقبال عمومی 
نسبت به یک لیست انتخاباتی بالا باشد، فردی که حائز حداقلی ترین شایستگی برای 
نمایندگی مردم در مجلس اســت صرفاً به دلیل حضور در آن لیســت انتخاباتی وارد 
مجلس می شــود، در صورتی که در نظام انتخاباتی تناســبی حتی اگر یک فهرست 
انتخاباتی دارای اقبال عمومی بالایی هم باشــد، نمی تواند تمامی کرســی ها را از آنِ 

خود کند.
طراح تناسبی شدن انتخابات مجلس در تهران گفت: در این شرایط اتفاقاً افرادی که 
در انتهای فهرست های انتخاباتی قرار می گیرند که اتفاقاً معمولاً افراد ناشناس یا پسر 

فلانی یا داماد فلان مسئول هستند نمی توانند وارد مجلس شوند.
قادری دربــاره تناقضاتی که در ایرادات وارده به طرح از ســوی هیئت عالی نظارت 
مجمع وجود داشــت، تصریح کرد: متأســفانه برخی ایرادات هیئت عالی نظارت به 
تناســبی شــدن انتخابات بعضاً در تناقض با یکدیگر هستند و به نظر می رسد هیئت 
عالی صرفاً به دنبال این اســت که با ایرادات بنی اســرائیلی به نحوی مانع تأیید طرح 
شــود، به طور مثال در یک جلسه گفتند "اگر این نظام انتخاباتی، تناسبی است، پس 
چــرا افراد منفرد را کنار آنها قــرار داده اید و به آنها اعتبار داده اید؟" در حالی که در 
جلسه بعدی کاملًا خلاف نظر قبلی خود را داشتند و می گفتند "نظام تناسبی مدنظر 
شــما اجحاف در حق افراد اســت."، ما هم در پاســخ به آنها گفتیم که "این نظامی 
که الآن در دســترس اســت مغایرت های زیادی با نظام انتخاباتی تناسبیِ مرسوم در 
دنیا دارد که ما تنها برای رفع ایرادات شــما مجبور به اعمال تغییراتی در ساختار آن 
شــدیم". وی گفت: امیدواریم که مجمع تشخیص مصلحت نظام به مصوبه تناسبی 
شدن انتخابات رأی دهد تا علاوه بر شایسته گزینی در انتخابات، مشارکت عمومی در 

انتخابات نیز افزایش پیدا کند.


